
Deset dobrovolníků z Belgie, Španělska, Itálie, Nizozemska, Francie či Srbska pomáhá se
zemědělskými pracemina ekologické farmě na Litoměřicku. Vyměňují si poznatky z oboru.

ČT
K

Hotovosti dávají
přednost senioři
Obliba bankovek a mincí má
nejrůznější důvody. Například
někteří lidé mají představu, že
bezhotovostní placení dává
někomu neznámémumožnost
sledování. Preferují ji také lidé
v exekuci, protože nechtějí
peníze oficiálně vykazovat
na bankovním účtu. STRANA 6

Plíšková je opět
bez trenéra
Tenistka Karolína Plíšková
podruhé ukončila spolupráci
s německým trenérem
Saschou Bajinem. Ten se
s jednatřicetiletou svěřenkyní,
která za posledních sedm let
vystřídala devět koučů,
rozloučil a popřál jí hodně
štěstí na US Open. STRANA 15

Milí čtenáři, deník Metro
má příští týden volno.
Abyste měli o čtení
postaráno, v pondělí
vyjde speciál Metro léto.

Mezinárodní sklizeň cibule

Neodhazujte
vajgly na zem!
Organizátoři festivalu Let it Roll
se zaměřili také na ekologii.
Na letišti v Milovicích, kde se
hudební akce bude na začátku
srpna konat, se bude i bojovat
se zahazováním nedopalků
cigaret. Pomoci mají kapesní
popelníky i šance vyhrát gratis
vstupenku na příští rok. STRANA 8

„Člověk? To je
dokonalý stroj“
Zaměřuje se na sportovní
genetiku. Sama už prozkoumala
vlastní molekuly. „Na mé práci
mě asi nejvíc baví její pestrost.“
Pravidelná rubrika deníku
Metro Hrdina měsíce tentokrát
představuje Lucii Kulišťákovou
z projektu Scientific Specialist
Genefity. STRANA 5
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S agresivním chová-
ním se v posledních
pěti letech setkal
každý šestý Čech.
Vporovnání se zbytkemEvro-
py Češi patří k těm, kteří se
nejvíce potýkají s fyzickým
násilím. V posledním roce
bylo takto napadeno 12 pro-
centmužů, což je nejvyšší po-
díl ve 29 sledovaných evrop-
ských zemích.
Na problémpoukazuje prů-

zkum Agentury Evropské
unie pro základní práva.
„Oběťmi násilí bývají častěji
muži a zmíněná data za Čes-
ko to jen potvrzují. Jedná se
přitom o nejvyšší podíl v Ev-
ropě vůbec,“ upozorňuje Mi-
lan Mařík, analytik Evropy
v datech. Žen bylo v tomto ob-
dobí napadeno sedm pro-
cent. I zde Česko evropské
hodnoty převyšuje, konkrét-
ně o dva procentní body.

Jih klidnější, sever divočejší
Méně se s násilím setkávají
například obyvatelé jižní Ev-
ropy a Balkánu. V posledním
roce fyzickému útoku čelila
dvě procenta Italů či jedno
procento Malťanů. Vyšších
hodnot naopak vedle České
republiky dosahuje třeba Fin-
sko, Estonsko či Francie.
Za oběti fyzického násilí

jsou považováni lidé, které
někdo udeřil pěstí, strčil do
nich, škrtil je, tahal za vlasy

nebo třeba kopal. Kromě to-
hoto typu napadení se Češi
stále častěji setkávají s takzva-
ným předsudečným násilím.

Knásilí přispívají politici
Na předsudečné násilí v po-
slední době upozorňuje hned
několik výzkumů. Statistika
z Národního ústavu duševní-
ho zdraví říká, že 52 procent
Čechů považuje projevy agre-
se vůči komunitě LGBTQ+
za rozšířené.
Podle analytika Maříka po-

čet obětí zmíněné komunity,
které nahlásí napadení, ros-
te. „Je pravděpodobné, že je
násilí více vidět, protože se
oběti čím dál méně bojí
o něm mluvit,“ komentuje
Mařík a pokračuje se slovy,
že k eskalaci přispívají i ně-
kteří politici svými výroky
a de facto tak legitimizují ne-
návistný postoj vůči LGBTQ+
komunitě. „Vzpomeňme na-
příkladMiloše Zemana, který
před dvěma lety prohlásil, že
jsou mu transgender lidé
‚opravdu bytostně odporní‘,
či Tomia Okamuru, který
v témže roce na schůzi Sně-
movny pronesl, že kdyby ho
jako malého kluka adoptoval
stejnopohlavní pár, tak by ra-
ději vyskočil z okna,“ dodává
Mařík.
Předsudečné násilí však

může zasáhnout kohokoli.
„Struktura obětí se proměňu-
je spolu s tím, jak se vyvíjí
společenské dění. Viděli jsme
to s takzvanou uprchlickou

krizí, kdy významně narostly
útoky proti muslimům, mi-
grantům a lidem, kteří hájili
jejich práva. Totéž platí pro
lidi, kteří neodpovídají napří-
klad heterosexuálním nor-
mám. A vidíme to nyní i v sou-
vislosti s ruskou agresí na
Ukrajině, kdy se zvýšil počet
předsudečných útoků vůči
Rusům i Ukrajincům,“ vysvět-
luje analytik právnické orga-
nizace In Iustitia Václav Wa-
lach.

Pomoci bymohla novela
trestního zákoníku
Největší problém v identifika-
ci a boji proti předsudečné-
mu násilí tkví v jeho nedosta-

tečném ukotvení v trestním
zákoníku. Zatímco některé
skupiny obyvatelstva totiž zá-
kon před tímto způsobem
agrese částečně chrání, jiné
se v jeho statistikách ani ne-
objevují. Situaci má pomoci
novela trestního zákoníku,
která je však zatím pouze ve
fázi příprav. „Poslední infor-
mace máme takové, že tato
novela je stále v nedohled-
nu,“ vysvětluje Václav Wa-
lach z In Iustitia.
Podle advokátky Petry Na-

skosové je potřeba předsudeč-
né násilí přijmout jako spole-
čenské téma, o kterém se
bude vést veřejná debata.
„Společnost by se měla jasně
vymezovat proti předsudeč-
ným útokům a jednoznačně
se stavět za jejich oběti. Ubez-
pečovat je, že nejsou nevidi-
telné, že společnost chce tyto
incidenty řešit a chce těmto
obětem pomoci,“ nastiňuje
Naskosová.
Česká policie tvrdí, že se

v posledních letech drží po-
čet násilných případů, které
musí řešit, na podobných
hodnotách. „Z našich dat vy-
plývá, že v kontextu posled-
ních pěti let neevidujeme ná-
růst a i přes zvýšený nápad
trestné činnosti v roce 2022
je násilná trestná činnost po-
měrně konstantní,“ říká
mluvčí policie Ondřej Morav-
čík. Policejní čísla však může
zkreslovat fakt, že většina na-
padených incident nikomu
nenahlásí. TEREZA ŠIMURDOVÁ

PŘEDSUDKY

12
Tolik procent obětí se
za posledních pět let
obrátilo na policii.

Předsudečné násilí je
pácháno na člověku kvůli
jeho příslušnosti k některé
společenské skupině.

• O tomto násilí se někdy
hovoří také jako o násilí
z nenávisti.

• Agresor útočí na oběť
na základě její barvy pleti,
národnosti, etnického pů-
vodu, věku, víry, zdravot-
ního postižení nebo se-
xuální orientace.

• Pachatel má předsudky
vůči skupině, kterou
napadený ztělesňuje. TES

Počet případů fyzického
násilí stoupá. Oběti mlčí

EVIDENCE OBĚTÍ

inzerce



03 www.metro.cz

prodloužený
víkend

superPáNe-

Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

VŽDY LEVNĚ = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob.
Prodej jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle
velikosti prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také na www.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.

• Tato cenová nabídka neplatí pro prodejny Ostrov, Praha-Čestlice, Praha-Hloubětín, Praha-Palmovka.

Akceptujeme tyto platební prostředky:

+ Aktivovat za 10 bodů

ČERSTVÉ
BROSKVE

VÍKENDOVÝ
KUPÓN
NA SLEVU
V APLIKACI -25%

2022

119,90119,90
-33%
179,90

12,9012,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

389,90389,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

119,90119,90
-53%
259,90

89,9089,90
VŽDY LEVNĚ

pouze

OD 28. 7. DO 30. 7.

VODŇANSKÁ
DRŮBEŽ
Kuřecí párky
1 kg

CHLAZENÉ
POTRAVINY

Uzená vepřová
kýta
bez kosti
uzené maso
cena za 1 kg

JÄGERMEISTER
Bylinný likér
duopack
35%
Max. 5 kusů
na osobu/den
2x0,5 l láhev

TCHIBO
BARISTA
Instantní
káva
Classic/
Espresso
180 g/200 g

• Borůvky
balené
– kanadské
500 g balení
(=1 kg 179,80)

čerstvě sklizené od
farmářů z Moravy

Cheesimo
Tavený sýr
různé příchutě
100 g

CHLAZENÉ
POTRAVINY

CHLAZENÉ
POTRAVINY

ová

169,90169,90
-34%
259,90

Ž LEVNĚ

500 g
balení

2x0,5 l
láhev

90%
OBSAH
MASA

O Bozkovské dolomitové jes-
kyně na Semilsku je největší
zájem za deště a chladného
počasí. Vysoké teploty v mi-
nulých týdnech návštěvnosti
příliš nepřály, denně přišlo
kolem400 až 600 lidí. „Teď za-
čalo pršet a turistů přibylo,
navíc je období nejsilnější ná-
vštěvnosti, protože všude ko-
lem jsou celozávodní dovole-
né,“ říká vedoucí jeskyní Du-
šan Milka. Turistů je podle
něj letos zatím zhruba stejně
jako loni, ve srovnání s obdo-
bím před covidem je ale ná-
vštěvnost o pětinu nižší. „Ve
srovnání s obdobímpřed covi-
dem nám připadá, že jezdí
méně lidí na dovolené, že
obecně je méně lidí, to slyší-
me i z Krkonoš, hradů a zám-
ků, obecně je návštěvnost
slabší. Nevím, jestli jsou ti
lidé v Polsku, Chorvatsku,
nebo někde jinde, ale prostě
není jich tolik,“ doplnil Mil-
ka. Přibylo ale podle něj za-
hraničních turistů, a to nejen
ze sousedního Německa a Pol-
ska, častými návštěvníky
jsou teď také Belgičané, Nizo-
zemci nebo Dánové. Bozkov-
ské jeskyně patří do desítky
nejnavštěvovanějších turistic-
kých cílů v Libereckém kraji,
loni je navštívilo 55 400 lidí.
Veřejnosti jsou jeskyně pří-
stupné od roku 1969, za ty

roky jimi prošly více než tři
miliony turistů. Největším lá-
kadlem je podzemní jezero
s průzračnou modrozelenou
vodou. Se svou rozlohou
24 krát 14 metrů je největší
v Česku, je 22 metrů pod

zemí. Na začátku letošní sezo-
ny prorazili jeskyňáři v tune-
lu okno do nových nepřístup-
ných prostor, kde by mohla
být krápníková výzdoba.
„Tady v Podkrkonoší je pro-
blém s objevováním nových

jeskyní v tom, že byly druhot-
ně zanesené sedimenty z po-
vrchu. My musíme tu jeskyni
vykopat, vynosit bláto ven
a pakmáme prázdnou prosto-
ru,“ vysvětlil postup Milka.
Protože jsou jeskyně otevře-

né návštěvníkům, nelze
z nich sedimenty těžit nepře-
tržitě. Jeskyňáři proto podle
něj bláto shromažďují ve Vě-
trné jeskyni, odkud ho pak
budou vyvážet na podzim
nebo na jaře. ČTK

Voda v řekách.
Je to mizerie
Průtoky na řekách v Čes-
ku se pohybují na 15 až
45 procentech dlouhodo-
bého průměrnému prů-
toku v červenci. Stav
na většině povodí je sil-
ně podnormální. Nedo-
statek vody pro domác-
nosti a průmysl nehrozí.

Jak bude?
O víkendu se mírně otep-
lí, teploty by se ale měly
držet pod tropickými
hodnotami. Na většině
území meteorologové
očekávají přeháňky
nebo občasný déšť.

Žháře v Itálii
chytají drony
Čtyři z pěti požárů v jiho-
italské Kalábrii mají na
svědomí žháři a za pomo-
ci dronů se je často daří
dopadnout. Kalábrie leží
na samém jihu Itálie,
kde ještě na začátku
tohoto týdne panovaly
tropické teploty. ČTK

inzerce

Cizinci rádi jezdí do českých jeskyní

KRÁTCE
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Investujte s e-Finance Group
podílejte se na investicích do komerčních a bytových nemovitostí

Proč e-Finance, a. s.?
1,4 miliardy Kč

je hodnota komerčních a bytových
nemovitostí ve vlastnictví
koncernu e-Finance, a.s.

181 milionů Kč
již vyplatil koncern e-Finance, a.s.
na úrocích plynoucích z dluhopisů

určených veřejnosti

22 let
Koncern e-Finance, a.s. byl založen

v roce 2001 a již 22 let investuje v ČR
do nemovitostních projektů

až 10% ročně
je nadstandardní zhodnocení
z dluhopisů pro veřejnost

Bližší informace informace o nemovitostním portfoliu e-Finance, a.s. najdete na internetových stránkách www.e-finance.eu v záložce Pro Investory

DOVOLENÁ V NETRADIČNÍM ZÁMECKÉM PROSTŘEDÍ

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz

Na Zámku se i letosmůžete těšit na dva poutavé prohlídkové okruhy.

Račice - Pístovice na Vyškovsku
Zámek Racice

Zveme Vás na

30 km od Brna
Sezónu zahajujeme od 1. 7. 2023

UBYTOVÁNÍ V PŘEDZÁMČÍ A PODZÁMČÍ

EFI Zámek Račice
člen e-Finance Group

Pouhých 30 km od Brna a 10 km od Vyškova
Příjemné posezení s občerstvením
Společenský sál Konírna
Výborná řemeslná piva z EFI Pivovaru
Stylový párty stan v předzámčí
Unikátní prostředí pro svatby a společenské akce
Úschovna jízdních kol a koloběžek

Dluhopisy e-Finance můžete objednávat přes internet, emailem, telefonicky, osobně.

Investujte do nemovitostí prostřednictvím dluhopisů e-Finance
Společnost e-Financee-Finance má nově ve svém port-
foliu dluhopisů dvouleté dluhopisy s výnosemdvouleté dluhopisy s výnosem
až 8%až 8%.

Dluhopisy nesou pevné zhodnocení ve výšiDluhopisy nesou pevné zhodnocení ve výši
8 % p.a. za první výnosové období a 6 % p.a.8 % p.a. za první výnosové období a 6 % p.a.
za druhé roční výnosové obdobíza druhé roční výnosové období. Uvedený
úrok je fixovaný po celé období a jeho výše se
nemění bez ohledu na případný pokles ban-
kovních úrokových sazeb, které podle předpo-
kladu odborné veřejnosti začnou klesat již ve
2. pololetí tohoto roku.

Investice e-Finance jsou vidět! Tím, že společ-
nost e-Finance investuje finanční prostředky
svých investorů do investičních nemovitostí,
které následně má ve své správě, tak investoři
mohou tyto „investiční projekty“ sami navští-
vit.

vence 2023 nabídne Předzámčí nově i moderní
sál – Konírnu. Tento sál je vhodný pro pořá-
dání svateb, firemních akcí, konferencí apod.
EFI Residence Holzova 28EFI Residence Holzova 28, která nabízí krát-

kodobé i dlouhodobé ubytování v lukrativní
čtvrti Brno-Líšeň
EFI ApartHotel Horní Lipová v JeseníkáchEFI ApartHotel Horní Lipová v Jeseníkách.

Tento horský apartmánový hotel disponuje
15 plně vybavenými apartmány vč. parkova-
cích míst. V současnosti e-Finance díky velké
poptávce uvolnila apartmány do prodeje, které
se takto stanou skvělou investiční příležitostí.
Do budoucna se zde plánuje výstavba druhého
apartmánového hotelu včetně kongresových
prostor, fitness a wellness centra.

Další projekty e-FinanceDalší projekty e-Finance najdete přímo
na webu e-Finance v záložce PORTFOLIOPORTFOLIO
INVESTICINVESTIC.

DOPORUČUJEME, aby si potenciální investoři
přečetli základní prospekt spolu s jeho konečný-
mi podmínkami, nežli učiní investiční rozhod-
nutí, aby tak plně pochopili potenciální rizika
a výnosy spojené s rozhodnutím investovat
do cenných papírů.

Jedná se např. o tyto projekty:

EFI SPA Hotel**** Superior & PivovarEFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar, jejíž
součástí je kromě luxusního hotelu s exkluziv-
ním wellness i vlastní řemeslný EFI Pivovar či
EFI Hostinec.

eFi Palace Hotel***eFi Palace Hotel***, který nabízí jak ho-
telové, tak dlouhodobé ubytování, parking,
kongresové prostory, vlastní klubové fitness
centrum, wellness centrum a v létě i SunBar
s bazénem.

Zámek Račice v Račicích-Pístovicích,Zámek Račice v Račicích-Pístovicích, kte-
rý je tvořen hlavní budovou s nádvořím,
předzámčím, podzámčím, okolními pozemky
a lesy, které v úhrnu čítají přes 50.000 m2.
V hlavní budově v sezóně probíhají prohlídky
ve dvou poutavých okruzích. Prostory Před-
zámčí a Podzámčí nabízí luxusní ubytování
v apartmánech s terasami a pokojích. Od čer-

EFI SPA Hotel**** Superior & Pivovar

Nově zrekonstruované Podzámčí
od letošní sezony nabídne

11 stylově zařízených apartmánů pro 2-4 osoby,
společenskoumístnost s krbem a kuchyní.

NOVINKA

www.e-finance.eu/dluhopisy info@@e-finance.eu +420 515 555 555 Bratislavská 52, Brno

Zámek Račice

8%až roční výnos
ČNB schvaluje prospekt dluhopisů z hlediska toho, že spl-
ňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné
podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na
www.e-finance.eu/dluhopisy-informace.
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Budu rychlý, spíše silný,
lepší fotbalista, nebo pla-
vec? A pokud budu náchyl-
nější na zranění svalů, je
vhodné, abych dělal silové
sporty? Podobné otázkymo-
hou v budoucnu zodpově-
dětmužům, ženám i dětem
čeští genetičtí vědci, kteří
pracují na genetické analý-
za DNA. Povídali jsme si
s Lucií Kulišťákovou z pro-
jektu Scientific Specialist
Genetify. Sama už prozkou-
mala vlastní molekuly.
„Z genů se dá vyčíst i ná-
chylnost k různým zraně-
ním,“ říká hrdinka měsíce.

Proč jste se rozhodla studo-
vat zrovna genetiku?
Na mé práci mě asi nejvíc
baví její pestrost, protože
se paralelně zabývám více
projekty. Genetika je obor,
který se neskutečně rychle
vyvíjí, a díky moderním
analytickým metodám do-
kážeme čím dál detailněji
prozkoumávat naše tělo
a procesy, jež se v něm ode-
hrávají na molekulární
úrovni. Molekulární biolo-
gie a genetika mne už bě-
hem studia na vysoké škole
bavily nejvíc ze všeho. Fas-
cinujemě, jak obrovské dů-
sledky dokážoumít i malič-
ké změny v sekvenci DNA
na lidský organismus, to,
jak mezi sebou jednotlivé
buňky komunikují a jak do-
konalý stroj lidské tělo je.
Svou první práci jsem si hle-
dala hned po vysoké škole
v zahraničí a právě labora-
toř lékařské genetiky vMni-
chově byla první, která rea-
govala na můj životopis…

Jak probíhá váš pracovní
den? Pobíháte v bílém
plášti po laboratoři?
Jak už jsem zmiňovala, mé
dny jsou poměrně pestré
a nejsou všechny stejné. Ně-
které dny trávím v laborato-
ři, kde spolu s kolegy analy-
zujemeDNA, kdy tento pro-
ces trvá dva až tři dny.
Ostatní dny jsem v kancelá-
ři a vyhledávám informace
z aktuálních studií, na je-
jichž základě přicházím
s dalšími možnosti, jak roz-
šířit naše portfolio o další
genetické testy. Ve volných
chvílích pak pracuju na své
disertační práci.

Čímpřesně se zabýváte?
Mou hlavní pracovní nápl-
ní je projekt Genetify, kon-
krétně vývoj genetických
testů zaměřených na spor-
tovní genetiku. V současné
době máme v nabídce DNA
analýzu zaměřenou na zra-
nění a regeneraci a v brzké
době přibude takéDNA ana-
lýza zaměřená na sportov-
ní predispozice. V rámci
své disertační práce se zabý-
vám dědičností Alzheime-
rovy choroby a vyhledávám
geny, které s touto nemocí
souvisejí.

Když se řekne sportovní
genetika, co si pod tím
mámepředstavit?
Sportovní genetika je obor,
který zkoumá interakce
mezi geny a sportovním vý-
konem. Díky pokrokům
ve výzkumu a technolo-
giím můžeme teď poměrně
jednoduše osekvenovat,
tedy přečíst DNA každého

člověka a jsme schopni líp
porozumět tomu, jak geny
ovlivňují fyziologii těla.
Z genů se dají vyčíst predis-
pozice pro sportovní výkon
jako rychlost, flexibilita, vy-
trvalost, svalový růst a dal-
ší, pro náchylnost k růz-
ným typům sportovních
zranění, pro rychlost meta-
bolismu a schopnost hub-
nout podkožní tuk.

Jak probíhá analýza DNA?
Popište nám ji prosím.
Analýza DNA je proces, kte-
rý se používá ke studiu
a zkoumání genetické in-
formace obsažené v mole-
kule DNA. Existuje několik
způsobů, jak to provést,
a my u nás v laboratoři po-
užíváme metodu sekveno-
vání nové generace, která
je velmi efektivní a přesná.
V první fázi je nutné vyizo-
lovat DNA z biologického
materiálu – sliny, krev,
tkáň. Tato DNA se pak po-
mocí několika laborator-
ních procesů rozdělí na
malé fragmenty a upraví
tak, aby bylo možné ji sek-
venovat. Samotná sekvena-
ce pak znamená čtení sek-
vence DNA – nukleotidů,
která je poté zaznamenána
a zpracována pomocí spe-
ciálního softwaru. Výsled-
kem analýzy je podrobná
informace o sekvenci
nukleotidů v DNA vzorku.
Tato informace nám pak
pomáhá identifikovat gene-
tické varianty a mutace
nebo sledovat přítomnost
specifických sekvencí.
Díky této technologii jsme
schopni získat podrobné in-

formace o genetickém ma-
teriálu a to nám pomáhá
lépe porozumět genetic-
kým chorobám, vývoji
léků a personalizovanéme-
dicíně.

Aplikovala jste test DNA
na sobě? V čemvám výsle-
dek ovlivnil život?
Tím, že se už několik let po-
hybuju v genetických labo-
ratořích, testovala jsem se
ze zvědavosti snad
na všechno. Díky tomu teď
znám své slabiny a vím, na
co se zaměřit v rámci pre-
vence. Čemu se vyhnout
a na čem naopak zapraco-
vat. Myslím si, že dobrá zna-
lost vlastního těla je obrov-
ská výhoda a umožňuje
nám přizpůsobit svůj život-
ní styl tak, aby byl pro nás
přirozený a zdravý.

Máte nějakou vizi do bu-
doucna, lze v této oblasti
vyzkoumat ještě něco dál?
Umíte si představit to, že
by vašímparťákemv práci
mohla být třeba AI?
Do budoucna mám v šuplí-
ku hned několik nápadů, ja-
kým směrem bychom se
mohli posunout. Ráda bych
se podílela na rozšíření
portfolia zabývajícího se
zdravým životním stylem
a kromě sportu se zaměřit
také na výživu a mentální
zdraví. Co se týče AI, tam vi-
dím její potenciál ve vyhle-
dávání genů, které souvise-
jí se zkoumanou problema-
tikou, a mohla by pomoci
navrhovat specifické oblas-
ti, na něž bychom se mohli
v rámci analýzy zaměřit. Li-
mitací AI je zatím její neak-
tuálnost, protože nemá pří-
stup k novým studiím.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Testovala
jsem se

snad už na
všechno. Díky
analýze DNA
teď znám své
slabiny
a vím, na co
se zaměřit
v rámci
prevence.
Čemu se
vyhnout a na
čem naopak
zapracovat.

Ať už vás geny předurčí
k čemukoli, my vás jistíme.
Péče je součástí naší DNA!

Životní pojištění • Penze • Finanční poradenství Navás záleží

Fascinuje mě, jak dokonalý
stroj člověk je, říká genetička

inzerce
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Kdyby jen hospody.
Pokud je v kriminalis-
tice náhoda bůh, jak
řekl rada Vacátko,
v kšeftu je hotovost
králem. Nesoustředí
se na ni jenom
obchodníci.

Co je doma, to se počítá. Je to
jedna z možností, proč si lidé
stále drží v peněženkách šus-
tivé bankovky a cinkajícímin-
ce. Důvodymohou být rozma-
nité. Shodují se v tom i finanč-
ní odborníci.

Méně utratím, nikdomě
nesleduje
„Obliba hotovosti má nejspíš
více různých zdrojů. Někteří
lidé nemají rádi představu,
že bezhotovostní placení
dává komusi neznámému
kdesi u monitoru počítače
možnost sledovat jejich spo-
třebitelské chování. Jiní mají
zase nepříjemný pocit, že při
bezhotovostním placení mají
menší kontrolu nad svými
útratami, mají menší zábra-
ny a utratí více,“ vyjmenová-
vá některé z příčin Michal
Skořepa, ekonom České spo-
řitelny a člen Výboru pro roz-
počtové prognózy.
U obchodníků se to také

může lišit. Někde mají pocit,
že práce s hotovostí je pro ně

levnější než udržovat si termi-
nál. „Nebo proto, že zájem
klientů o platby kartou není
dost velký,“ připomíná Skoře-
pa. Dodává, že dostatečně
kvalitní podklady pro názor,
že se může jednat o snížení
daňové povinnosti, nemá
k dispozici.

Lidé v exekuci a penzisté
V české ekonomice jsou sta-
miliardy peněz papírových
i kovových (viz box). Určit, ko-
lik jich je ve firemních trezo-
rech, kasách v obchodech
a domácích pokladničkách,
se však obtížně určuje. „To se
v podstatě určit nedá. Stan-
dardně mívá česká domác-

nost v hotovosti jednotky ti-
síc korun,“ připouští Petr Du-
fek, hlavní ekonom banky
Creditas. Je toho názoru, že
větší objem hotovosti drží
lidé, kteří k tomu mají něja-
ký praktický důvod.
„Tím může být třeba život

v oblastech, kde jsou méně
často přijímány karty nebo se
stále upřednostňují hotovost-
ní platby dodavatelům. Roli
to může mít i u lidí v exeku-
cích, kteří nechtějí oficiálně
peníze vykazovat na účtu.
Větší preferenci hotovosti
mohou mít ze zvyku penzis-
té,“ říká Dufek. Mít ale dlou-
hodobě doma vyšší částku se
podle něho nevyplácí. „Když

jsou sazby na spořicích
účtech okolo šesti procent,
znamená to ztrácet šest tisíc
ročně z každých sto tisíc ko-
run,“ upozorňuje hlavní eko-
nom Creditasu.

Hotovosti konkurují inflační
spořicí účty
Přesto nějaké odhady existu-
jí. „Česká národní banka
k prvnímu kvartálu letošní-
ho roku uvádí, že celková fi-
nanční aktiva tuzemských do-
mácností dosahují více než
9,4 bilionu korun. Z toho
zhruba 3,7 bilionu tvoří vkla-
dy u bankovních institucí
a 550 miliard korun pak prá-
vě úspory v hotovosti. Z po-

hledu celé ekonomiky tak lze
říct, že takzvaně pod polštá-
řem drží české domácnosti
asi šest procent svých aktiv,“
uvádí k problematice hoto-
vosti Tereza Kaiseršotová,
mluvčí Raiffeisenbank (RB).
Poměr peněz v hotovosti

a na účtech je tedy v případě
domácností v poměru jedna
ku sedmi. „V posledníchměsí-
cích bylomožné sledovatmír-
ný úbytek fyzických peněz
a naopak růst vkladů.
„Za tímto trendem pravdě-

podobně stály rostoucí úroky
na spořicích účtech a termí-
novaných vkladech,“ uzavírá
mluvčí banky Tereza Kaiser-
šotová. PAVEL HRABICA

774 301 409

skayocapital.cz

Vykoupíme váš podíl
za víc, než myslíte.
Nepotřebujete
souhlas spolumajitelů.

Se spolumajiteli
není řeč?

Hlas lidu, hlas boží. Názory
na papírové a virtuální peníze
se liší.

• Pája Sheeku: Platím jen ho-
dinkami/mobilem. Hotovost
je pro mne otravná. Tu vybí-
rám jen kvůli tréninkům.

• Lukáš Chloch Chládek: Mám
vždy tolik, abych si dokázal
koupit, co si koupit potřebuji.
Prodejce nezajímá, že nejsem
schopen přijít s platidlem, kte-
ré požaduje. Nebudu se doža-
dovat platby kartou jako ně-
kteří, kteří sice jsou cool a in,
ale nakonec zůstanou hladoví
a s očima pro pláč.

• Ondra Schild: Hotovost mám
minimálně. Nebaví mě ji mít.
Je to pitomost, ztratím peně-
ženku a peníze jsou fuč. Plat-
ba kartou či nějakou podob-
nou variantou (tokenizovaná
platba, QR, virtuální karta) je

pro mě jednoznačná priorita,
a když někde vidím, že kartu
neberou, tak tam ani necho-
dím.

• Jana Bečvářová: Samozřejmě
nosím i hotovost, protože ter-
minály mohou mít výpadek.

• Pišta Papouch: Do 10 tisíc
korun hotově a nad 10 tisíc
korun kartou.

• Jaromír Vít: Pro mne jako pro
člověka s těžkým zrakovým
handicapem je lepší používat
kartu než jezdit k bankomatu
a pak zdržovat lidi
v obchodech. U sebe nemám
víc než 300 korun pro případ,
že bych musel na pohotovost,
kde se platí poplatek, nebo
kdyby v obchodech dočasně
nešel terminál.

• Tomáš Novák: Hotovost je
hlavně svoboda, která byla

odjakživa. Být závislý jen
na bankovní instituci, která ti
může prostředky na účtě kdy-
koli zablokovat, nehledě na
to, že ví kde, za co a za kolik
kde nakupuješ, prostě není
dobré.

• Michal Moučka: Platím obo-
jím, jak potřebuji. A nejraději
chodím platit k samoobsluž-
ným pokladnám, která nemá
kecy, že po ránu na tisícovku
nevrátí.

• Philipp Erfurter: Platba v ho-
tovosti by měla být garantova-
ná ústavou. Naopak odmítám
platit kartou.

• Zdeněk Řezníček: Platím jen
hotovostí, kartou pouze na in-
ternetu.

• Lucie Bednárková: Už vidím
babču na trhu, jak umí
s terminálem. MET

Jsou místa, kde se bez mincí
a bankovky neobejdete.
Například v šatně v divadle.

• Češi nosí v peněžence
v průměru šest až osm set
korun v hotovosti.

• V některých obchodech
nechtějí přijímat platbu
kartou při útratě do stoko-
runy.

• V Číně musejí v některých
městech přijímat žebráci
almužnu jen přes vytiště-
ný QR kód. Dlouhodobě
lze dávat almužnu kartou
i ve Skandinávii. PH

660
Tolik miliard v hotovosti ko-
luje podle údajů České ná-
rodní banky v české ekono-
mice. I přes stále větší obli-
bu a možnosti bezhotovost-
ního placení se množství vy-
tištěných peněz a ražených
mincí přizpůsobuje množ-
ství peněz v ekonomice vů-
bec. Nejpočetnější bankov-
kou v oběhu je Ema Destin-
nová, tedy dvoutisícikoru-
na. Tvoří více než třetinu
všech bankovek. ČNB Výroční tisícikoruna vydaná k bankovní odluce Česka a Slovenska by

ve virtuální podobě nebyla pro sběratele atraktivní. MAFRA

Vybavení domácnosti - nabídka
• HOLANDSKÝ NÁBYTEK a by-
tové doplňky, Maršála Koněva
939/33 Nymburk Tel.:
777575854, 777475854 aktuál-
ní nabídku najdete nawww.an-
neholandskynabytek.cz274054

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trakto-
ry, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, gará-
ží, vše do r. 1990, t.: 734843403 273966

ČTENÁŘI DENÍKUMETRO KOMENTUJÍ PLACENÍ HOTOVÝMI PENĚZI I KARTOU

VĚČNÝ SOUBOJSTAMILIARDY KORUN

„Pod polštářem“ schováváme
asi šest procent svých financí

inzerce

Nemovitosti - nabídka

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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Festival Let it Roll
proběhne první
týden v srpnu na
milovickém letišti.
Největší drum&bassový festi-
val světa se odehraje od 3. do
5. srpna. Letos na něm vystou-
pí více něž 240 umělců,
z toho zhruba 150 zahranič-
ních. Organizátoři festivalu
se ale kromě přípravy hudeb-
ní scény zaměřili také na eko-
logii. V prostorách letiště při-
pravili dva stánky s worksho-
py o udržitelnosti, které pove-
dou zaškolení lektoři. „Na-
ším cílem je oslovit a za-
ujmout nejen návštěvníky,
kteří stánek cíleně hledají
a navštíví, ale i ty, kteří ko-
lem něj jen procházejí,“ vy-
světluje Veronika Vrbová, ko-
ordinátorka programu Rol-
lin’ Green. Ve stáncích zamě-
řujících se na ekologii budou
návštěvníci moct vyhrát růz-

né ceny, vyrobit si držák na
kelímeknebo si třeba vymalo-
vat tašku.

Třídění odpadu nebo kapesní
popelníky
Na festivalu bude také unikát-
ní třídicí linka se školenými
brigádníky. „Ti budou třídit
koše po návštěvnících, aby
byl odpad stoprocentně roz-
dělen. Třídíme PET lahve,
plech, sklo a papír ze zázemí,
ale i bioodpad,“ pokračuje ko-
ordinátorka Vrbová.
Organizátoři se rozhodli

také bojovat se zahazováním
nedopalků od cigaret na zem.
Po prostorách festivalu proto
rozmístili dostatečné množ-
ství popelníků. Ve čtvrtek
a v pátek se pak v kempu bu-
dou rozdávat takzvané kapes-
ní popelníky, které budou
mít návštěvníci přímo u sebe
po ruce. Přijdou-li pak vajgly
z této příruční nádoby vysy-
pat do jednoho z již zmíně-
ných stánků, zapojí se do lo-

sování o jednu vstupenku
na příští ročník festivalu zdar-
ma. Organizátoři věří, že ná-
vštěvníci budou obezřetní
a pečlivě si rozmyslí, zda vy-
kouřenou cigaretu odevzdají,
nebo ji hodí na zem.

Využití nedopalků
Sesbírané vajgly najdou dru-
hé využití, a to na výrobu bio-
charu k odstranění znečiště-
ní mikropolutantů z vod. Bio-
char je odpad využívaný za
účelem zlepšení vlastností
půdy nebo k odstranění zne-
čištění například odpadních
vod. Díky zahřívání při vyso-
kých teplotách bez přístupu
vzduchu největší část biocha-
ru tvoří čistý uhlík, který je
ve velmi stabilní formě a té-
měř nepodléhá dalšímu roz-
kladu. Živiny nebo mikropo-
lutanty, které se na uhlík na-
vážou, se z něj uvolňují poma-
lu a nevyplavují se. Zatím se
tak bude dít jen za účelem vý-
zkumu. TEREZA ŠIMURDOVÁ

Hojné pití tekutin za všech
okolností se v posledních de-
setiletích stalo módou odka-
zující na údajné blahodárné
zdravotní účinky. Články vě-
nované zdraví, kráse a hubnu-
tí svorně hlásají obdobný
trend: „Pijte více.“ Podle
MUDr. Václava Šafky, Ph.D.,
z Ústavu fyziologie na Lékař-
ské fakultě UK vHradci Králo-
vé si ale náš organismus z ne-
dostatku vody takovou hlavu
nedělá. Větší starostimá, aby-
chom to s pitím nepřehnali.
„Když mozek dostane zprávu
o nadbytku vody, podráždí se
systém, který nás má před
ním chránit, a organismus to
s vylučováním jejích přebyt-
ků trochu přestřelí. Ledviny
pak vyloučí vody víc, než ko-
lik jsme jí vypili,“ říká a upo-
zorňuje, že pít více, než potře-
bujeme, může být v někte-
rých situacích i životu nebez-
pečné. Kolik vody je tedy
vlastně tak akorát? Jsou sku-
tečně káva a čaj z hlediska pří-
jmu tekutin méněcenné?
A prospívá pití vody pleti?
Čtěte v novém vydání týdení-
ku Téma.

Výherní vajgly
najdou své využití

inzerce

Týdeník Téma.
Kolik vypité
vody je akorát?



Opakovaná dražba podílu id. 1/2 na RD se zahradou
v obci Tovéř, okres Olomouc
Jedná se o opakovanou dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti
id. 1/2 na zděném, nepodsklepeném rodinném domě se dvěma
nadzemními podlažími a částečně využitým podkrovím pod sedlovou
střechou. Objekt se nachází na adrese Tovéř č.p. 23, 783 16 Tovéř.
Dům je napojen na IS: elektro, obecní vodovod, plynové vedení,
hloubková kanalizace a na vlastní studnu. Objekt sestává z jedné
bytové jednotky o velikosti 8+1 s kompletním sociálním zařízením.
Původní stáří objektu je dle dostupných materiálů z roku 1870.
V roce 1989 byla provedena izolace základových pasů. V roce 2001
byla vyměněna okna za nová Euro okna. V letech 2003-2004 byla
provedena přístavba levé obytné části objektu a celková kompletní
modernizace vnitřního vybavení. Celkový technický stav a údržbu lze
ke dni ocenění uvažovat jako dobrý.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 8. 8. 2023.

Dražba podílu id. 1/3 na pozemcích v obci Uherský
Brod, okres Uherské Hradiště
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id.
1/3 k pozemku parc.č. 907/1 - zahrada, o výměře 1.861
m2, parc.č. 9938 - orná půda, o výměře 886 m2, a pozemku
parc.č. 10187 - orná půda, o výměře 328 m2, vše v k.ú. a obci
Uherský Brod, okres Uherské Hradiště. Pozemek parc.č. 907/1
je situován severní okrajové části města, ve sklonitém terénu
a je přístupný po veřejné, zpevněné komunikaci, a dále po
nezpevněné komunikaci ve vlastnictví jiných subjektů (přístup
není právně zajištěn). Dle platného územního plánu města
Uherský Brod je pozemek zahrnut v plochách stabilizovaných:
„plochy individuální rekreace.“ Pozemky parc.č. 9938 a parc.č.
10187 netvoří funkční celek, jsou situovány v jihozápadní části
katastrálního území a jsou přístupné po veřejných komunikacích.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 16. 8. 2023.

Dražba pozemků v k.ú. Stará Role, obec Karlovy
Vary, vyvolávací cena 264 667,-

Jedná se o dražbu nemovitých věcí, a to pozemku parc.č. 847/7
- trvalý travní porost, o výměře 201 m2, a parc.č. 847/28 - trvalý
travní porost, o výměře 160 m2, vše v k.ú. Stará Role, obec a okres
Karlovy Vary. Pozemky se nachází v zahrádkářské osadě při ulici
Rolavská. Přístup k pozemkům je z pozemku parc.č. 847/26,
který je ve spoluvlastnictví vlastníků okolních pozemků zahrad
(oplocený, uzavřený areál) a dále přes pozemek parc.č. 1454/4,
který je ve vlastnictví obce. Pozemky jsou rovinaté a nachází se na
nich vedlejší stavby, trvalé porosty a venkovní úpravy.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 23. 8. 2023.

Dražba podílů na lesních pozemcích v obci
Vsetín, okres Vsetín
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/21
na pozemku parc.č. 7828 - lesní pozemek, o výměře 2.519 m2,
spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/42 na pozemku parc.č.
7843 - lesní pozemek, o výměře 2.529 m2, a spoluvlastnického
podílu o velikosti id. 1/21 na pozemku parc.č. 7668 - lesní pozemek,
o výměře 12.807 m2, vše v k.ú. a obci Vsetín, okres Vsetín. Podrobný
popis jednotlivých pozemků je patrný z ocenění, které je zveřejněno na
webových stránkách soudního exekutora.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 9. 8. 2023.

Dražba lesních pozemků v obci Valy, okres Cheb

Jedná se o dražbu nemovitých věcí, a to pozemku parc.č. 187/2
- lesní pozemek, o výměře 12.017 m2, a parc.č. 591 - lesní
pozemek, o výměře 9.658 m2, vše v k.ú. Valy u Mariánských Lázní,
obec Valy, okres Cheb. Pozemky se nachází západně od obce Valy
u lokality mzv. Starý Mlýn na podmáčeném stanovišti, jsou silně
ovlivněny drobným vodním tokem mzv. Kosový potok. Parcely jsou
poměrně dobře vylišitelné, poměrně dobře přístupné a částečně
i stabilizované. Dle platného územního plánu není předpokládáno
jiné využití a ani nejsou pozemky předmětem územního nebo
stavebního řízení podle stavebního zákona.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 17. 8. 2023.

Dražba podílu id. 1/8 na pozemku v obci Brznice,
okres Náchod, vyvolávací cena 18 000,-
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id.
1/8 na nemovité věci – pozemku parc.č. St. 37/1 - zastavěná
plocha a nádvoří, o výměře 175 m2, v k.ú. Proruby, obec Brzice,
okres Náchod, který je situován v odlehlé, stavebně nesrostlé,
zastavěné části obce Brzice, v místní části s názvem Proruby.
Pozemek je situován v mírně sklonitém terénu s přístupem po
zpevněné, veřejné komunikaci. Na pozemku stojí stavba: Proruby,
č.p. 3, rod. dům, která je ve vlastnictví jiného subjektu a není tak
předmětem dražby.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 29. 8. 2023.

Dražba podílu id. 1/3 na pozemcích v obci Sudoměřice,
okres Hodonín, vyvolávací cena 36 000,-

Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/3
k nemovitým věcem sestávající z pozemku parc.č. 1402/79 -
ostatní plocha, o výměře 23 m2, parc.č. 1405/101 - ostatní plocha,
o výměře 11 m2, parc.č. 4280 - vinice, o výměře 275 m2, parc.č.
4420 - vinice, o výměře 835 m2, a parc.č. 4551 - zahrada, o výměře
292 m2, vše v k.ú. a obci Sudoměřice, okres Hodonín, které jsou
situovány v jihovýchodní části katastrálního území a tvoří jednotný
funkční celek s přístupem přes nezpevněné pozemky.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 31. 8. 2023.

Dražba podílu id. 1/24 na RD se zahradou v obci
Kojetín, okres Přerov
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 1/24
na přízemním, zděném, nepodsklepeném rodinném domě bez
využitého podkroví pod sedlovou střechou. Objekt se nachází na
adrese Padlých hrdinů 422, Kojetín I-Město, 752 01 Kojetín. Dům
je napojen na IS: elektro a vlastní žumpu, ve městě Kojetín se dále
nachází tyto IS: obecní vodovod, hloubková kanalizace a plynové
vedení. Objekt sestává ze 2 bytových jednotek o velikosti 2x 1+1
s podstandardním sociálním zařízením. Původní stáří objektu je dle
dostupných podkladovýchmateriálů přes 50 roků. Celkový technický
stav a údržbu lze ke dni ocenění uvažovat jako stavba ve špatném
stavu (předpoklad provedení rozsáhlejších stavebních úprav).

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 15. 8. 2023.

Dražba podílu id. 25/100 na bytovém domě v obci
Mostek, okres Trutnov
Jedná se o dražbu spoluvlastnického podílu o velikosti id. 25/100
na objektu bydlení, který je situován jako řadový krajní na adrese
Mostek 63, 544 75 Mostek. Objekt je zděné konstrukce, zastřešený
mírnou sedlovou střechou, nepodsklepený, se dvěma nadzemními
podlažími a jedním vchodem. Bytový dům je napojen na elektro,
veřejný vodovodní řad a hloubkovou kanalizaci. V bytovém domě
se pravděpodobně nachází čtyři byty o dispozici 1+1, každý
s kompletním sociálním zázemím. Ideálnímu spoluvlastnickému
podílu ve výši 25/100 pravděpodobně přísluší užívání jednoho bytu
o dispozici 1+1 (nebylo možné jednoznačně ověřit) o výměře cca
67 m2, který je situován ve II. NP bytového domu. Sociální zařízení
(koupelna a WC) je situováno ve zděném bytovém jádru. Vytápění je
uvažováno jako lokální.

Dražba se koná prostřednictvím dražebního portálu
www.drazby-exekutori.cz dne 22. 8. 2023.

VYVOLÁVACÍ
CENA

1 572 500,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

10 954,-

VYVOLÁVACÍ
CENA

22 000,-

www.drazby-exekutori.cz dne 8. 8. 2023.

VYVOLÁVACÍ
CENA

191 334,-

www.drazby-exekutori.cz dne 9. 8. 2023.

VYVOLÁVACÍ
CENA

158 954,-

www.drazby-exekutori.cz dne 15. 8. 2023.

VYVOLÁVACÍ
CENA

430 000,-

Veškeré podrobné informace k jednotlivým dražbám (včetně znaleckého posudku, fotodokumentace a dražební vyhlášky) lze nalézt na výše uvedených
dražebních portálech, kdy pro vyhledání použijte název dražby.
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Než se vydáte na malé motorce kolem světa, měli byste znát
pár detailů. Takovému stroji může totiž chybět spousta věcí.
Ten můj neměl kupříkladu žádné blinkry. Ještě před začát-
kem výpravy mu taky upadl centrální stojan. A navíc někde
upadly nějaké drátky, takže nefungoval tachometr a já jsem
se během cestování ani jednou nedozvěděl, kolik mám v nádr-
ži benzinu. A to může být setsakramentský problém, když na-
jednou přestane jet uprostřed silnice první třídy.
Což se taky stalo. Inu, Jawa 21 Pionýr neboli fichtl z roku

1969. Krásný naleštěný stroj
s mnoha nedostatky. A na něm
jsem projel republiku od západu
na východ, z Aše až do Mostů
u Jablunkova. Skoro 700 kilome-
trů za pět dní! Kdo tohle nezažil,
nepochopí, o jaký druh vzrušení
se jedná. Tato zkušenost je ne-
přenositelná.
Den první: Nabral jsem třetí kos-
mickou rychlost, do kopce jedu

14 kilometrů za hodinu. Došlo palivo. Den druhý: Před Pra-
hou došlo palivo. Silnice 611, peklo na Zemi. V koloně postrá-
dám plynovou masku a skafandr. Den třetí: Zdržení v Holi-
cích u kruháku. Čím blíž Morava, tím víc fanoušků. Troubení
kolemjedoucích nebere konce. Den čtvrtý: Prší. Zmokl jsem
ve Svitavách. U Mírova symbolicky pozdravuji Kajínka. Den
pátý: Nečekané přivítání s transparentem, chlebem a solí
v obci Střítež těsně před cílem. A pak konečně cílová páska
v Mostech u Jablunkova!
Vydrželi jsme a já už přemýšlím,
na čem a kam pojedu příště.

Projel jsem
republiku

od západu na
východ, z Aše
až do Mostů
u Jablunkova.

Někdy fakt nevíme, co chtěl daný autor/čtenář svým dílem říct,
ale říkáme si, že třeba to potěší i tak, když to otiskneme. Toto je
další případ, který navíc dorazil úplně anonymně. Tak snad autora
potěšíme. Užívejte léta a sluníčka, skládejte básně, malujte
a posílejte! #metrotag #mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

LUŠTĚNKA

LUŠTĚNKA:VELBLOUD
ŘEŠENÍSUDOKU:

O víkendu 19. a 20. srpna hraje Divadlo Spejbla a Hurvínka v Zoo Praha.

Výrazy vpisujte od středového písmene V
ke kraji kruhu. Tajenka je od čísla 1.

1. ovdovělý muž
2. večerní jídlo
3. chovatel včel
4. nejrozšířenější

pták
5. jm. herce

Postráneckého
6. výkladní

skříň
7. synovo dítě
8. bezohledný

ničitel

@mojemetroNa fichtlu

ZUŘIVÝ REPORTÉR
ALEŠ RŮŽIČKA
VYSÍLÁ KAŽDÉ VŠEDNÍ RÁNO NA RÁDIU IMPULS



Dosud byly všechny plochy po těžbě uhlí rekultivo-
vány klasicky – vznikly na nich jezera, louky, zeleň,
sady nebo stavby jako třeba mostecký autodrom.
Máme ostatně v této oblasti na co navazovat –
česká rekultivační škola patří ke světové špičce.
Postupem doby se ale zjistilo, že pokud se příroda
ponechá svému osudu, poradí si velmi rychle sama
a vznikne cenné území s rozmanitou skladbou
rostlin a živočichů, kteří se jinde nevyskytují. To je
značný rozdíl v porovnání s běžnou rekultivací, kde
žijí vesměs všudypřítomné a běžné druhy živočichů
i rostlin. A protože toto území vzniká bez umělého
zásahu člověka, zůstává do budoucna velmi stabilní
a odolné i vůči klimatickým změnám.

Modernější přirozená obnova krajiny, ve které má
hlavní slovo příroda, dostane prostor v okolí bu-
doucího jezera, které zaplní důlní jámu lomu ČSA
mezi obcemi Vysoká Pec a Horní Jiřetín, na dohled
zámku Jezeří. Celkem se jedná o zhruba 14 procent
z celkové plochy lomu a jeho výsypek, tedy přibliž-
ně 10 - 11 km2.

Přírodní výhody pro všechny
S trochou nadsázky by s hrdinou jednoho z dílů čes-
ké filmové série o básnících šlo říci, že přírodě blízká
obnova krajiny přináší samá pozitiva a sociální jisto-
ty. „Nebyli bychom daleko od pravdy. Máme k dispozi-
ci výsledky výzkumů z různých částí Evropy, ale i přímo
z Ústeckého kraje, které ukazují, že lidé vnímají přiro-
zeně obnovená území mnohem příznivěji než celkem
jednotvárné rekultivace,“ vysvětluje Michal Porteš
z Agentury ochrany přírody a krajiny České repub-
liky, která se bude o tyto plochy starat, a dodává:
„Velkou výhodou je, že toto území bude přístupné hned
po likvidaci lomu a provedení nezbytných terénních
úprav, jako je zpevnění a zabezpečení svahů. Poté se
ponechá přírodě. Ostatní plochy lomu, které budou vy-
užity například k instalaci obnovitelných zdrojů ener-
gie, zůstanou přístupné jen omezeně . A v neposlední
řadě je přírodě blízká obnova krajinyméně náročná na
finance a následnou údržbu v porovnání s klasickými
typy rekultivací.“

Prvotní snahou však není ušetřit peníze, které tě-
žební společnosti po desetiletí odvádí do zvláštní-

ho fondu právě na rekultivační práce. Ministerstvo
životního prostředí plánuje ušetřené prostředky
využít na dotační programy určené například pro
obce sousedící s lomem ČSA, aby si za ně mohly vy-
budovat vodovod, chodníky nebo další vybavenost.

Lidé vítáni
Ihned po ukončení těžby v lomu ČSA začnou rekul-
tivační práce a také příprava území vyčleněného pro
přírodě blízkou obnovu. V okolí budoucího jezera

a celého bývalého lomu vzniknou cyklostezky a turi-
stické cesty, které toto území propojí s oblastí zámku
Jezeří a dalším okolím. K tomu poslouží i část stáva-
jících cest v lomu. Agentura ochrany přírody a kraji-
ny ČR uvažuje také o vzniku návštěvnického centra
– Domu přírody, naučné stezky pro děti a pozoro-
vatelen nebo vyhlídek. Návštěvníci totiž nejsou (při
dodržování základních pravidel pro pohyb v příro-
dě) pro ekologickou obnovu krajiny žádným rizikem
a nabídne se jim tu jedinečná možnost k zajímavým
a poučným procházkám či cyklovýletům.

Ekologové ubezpečují, že při přírodě blízké obno-
vě krajiny se není třeba obávat ani velkého výskytu
nepůvodních invazivních rostlin – jednoduše proto,
že se jim v bývalých lomech nedaří a není tu pro ně
vhodná půda. Poroste tu prostě jen takové rostlin-
stvo, kterému místní podmínky vyhovují.

Svědky zrodu jezera
Velmi atraktivní bude pozorovat postupné napou-
štění budoucího jezera. Nebude totiž naplněno
uměle, ale přirozenou cestou, což potrvá řadu let.
Napouštění začne ihned po ukončení sanačních
prací, jakmile přestane odčerpávání vody z důlní
jámy. Postará se o to především silný přítok vody
z podloží a dále se uvažuje o zapojení některých
potoků tekoucích ze svahů Krušných hor. Základ
jezera vznikne velmi rychle. „Do dvou let by mělo
v místě být zhruba sedmdesátihektarové jezero a do
deseti let bymělo pokrýt dvojnásobnou plochu. Hladi-
na pak bude dále postupně stoupat a ustálené úrovně
dosáhne až během dalších desítek let,“ říká Michal
Porteš a dodává: „Pokud však bude do jezera zaveden
některý z toků z jeho povodí, bude napouštění rychlejší
a již za deset let tu můžeme mít dvousethektarové je-
zero podobné velikosti jezeraMiladauÚstí nad Labem
nebo třeba třeboňského rybníku Svět. Podmínkou je
však dostatek vody, a proto zde konečné rozhodnutí
zatím nepadlo.“

Protože hladina jezera může v průběhu napouštění
kolísat, nebudou jeho břehy pravděpodobně zpev-
něny kamením, což je pro přírodu mnohem cen-
nější a zároveň přitažlivější i pro návštěvníky. Břehy
budou velmi členité, s širokým pásem mělkých pří-
rodních zátok, příbřežními tůněmi či ostrůvky a pří-
stup k jezeru bude možný víceméně ze všech stran.

Nejen divočina
Celkově je přístup k rekultivaci území lomu ČSA vel-
mi vyvážený. Kromě jezera obklopeného novodo-
bou „divočinou“, která zachová to nejcennější z pří-
rody na Mostecku, co jinde nenajdeme, tu zhruba
stejná plocha projde obvyklou rekultivací a na části
někdejšího lomu vzniknou solární elektrárny.

INZERCE

Nedaleko Mostu vznikne novodobá divočina
Napadlo by vás, že necelých
sto kilometrů od hlavního
města může vzniknout příroda
ponechaná vlastnímu osudu
a neovlivňovaná člověkem? Ne,
nejde o Boubínský prales ani
jinou přírodní rezervaci, míříme
na sever. V příštích letech zde
totiž bude takový kus přírody
k vidění. Konkrétně u seve-
ročeského Mostu, kde za dva
roky skončí těžba hnědého uhlí
v povrchovém lomu
Československé armády (ČSA),
se část zasažené krajiny obnoví
přírodě blízkou cestou.

www.7.cz
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„Tady vám
představuji hvězdu
naší olympiády.“

JANA KVĚTOŇOVÁ
Facebook

POČASÍ

SUDOKU

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

22/26 °C 24/28 °C 23/27 °C 22/26 °C

20.15 Osada (9/13)
Seriál (ČR, 2021). Z výkřiku
sojky pozná David Srovnal
i sebe. Může se z ajťáka stát
v Záhoří lesů pán? Hrají: I. Chýl-
ková, M. Myšička, I. Bareš

21.15 Všechnopárty
Zábavní talk show Karla Šípa

22.10 Hercule Poirot
Vražda Rogera Ackroyda. De-
tektivní seriál (VB, 1999). Hrají:
D. Suchet, P. Jackson, O. Ford
Davies, S. Cadellová

23.50 AZ-kvíz

00.15 Toulavá kamera

20.00 Borsalino a spol.
Krimidrama (Fr./It./N, 1974).
Válka gangů v marseilleském
podsvětí třicátých let, kde jedi-
nou dorozumívací řečí byly
kulky. Hrají: A. Delon, R. Cuc-
ciolla, D. Ivernel, C. Rouvelová

21.50 15Minut
Krimithriller (USA, 2001).
Kam až jste schopni zajít pro
svých 15 minut slávy? Hrají:
R. De Niro, K. Roden, E. Burns

23.50 Děti pod zámkem
V amerických věznicích je
na 70 000 mladistvých

00.45 Království pirátů (3/6)

20.20 Babovřesky 2
Komedie (ČR, 2014). V obci se
nečekaně objevila pětice špič-
kových hokejistů. Hrají:
L. Langmajer, L. Vondráčková,
J. Dolanský, V. Žilková

22.40 Těžko ho zabít
Akční film (USA, 1990). Poli-
cejní detektiv Mason přijde na
stopu rozsáhlé korupční aféry.
Je postřelen a pokládán za mrt-
vého. Hrají: S. Seagal, K. Le-
Brocková, W. Sadler, F. Coffin
a další. Režie B. Malmuth

00.35 Mentalista V (6, 7)
Krimiseriál (USA, 2012). Hrají:
S. Baker, R. Tunneyová, T. Kang

20.15 Indiana Jones a Králov-
ství křišťálové lebky
Dobrodružný film (USA, 2008).
I když už poněkud zestárl,
stále je to Indiana Jones. Hrají:
H. Ford, C. Blanchettová, K. Al-
lenová. Režie S. Spielberg

22.55 Máme rádi Česko
Zábavný pořadMáme rádi
Česko se vrací! Opět prověří
nejen znalosti diváků, ale
především vědomosti českých
celebrit

00.35 Ano, šéfe!
Jsme tu proto, abyste
v hospodách nejedli blafy!
Uvádí Zdeněk Pohlreich

15.00 VIP desítka

15.50 Óčko hity

18.00 TOP 3 Óčko Chart
První tři místa v hitparádě di-
váků Óčka. Chceš je udržet,
či změnit? Tak hlasuj na
www.ocko.tv!

18.15 Óčko hity
Klipy nonstop

23.30 O black list party
Hip hop a r&b párty

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy
diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA



Kia Niro odstartovala svou
kariéru v roce 2016 s hyb-
ridním pohonem a časem
pak nabídku doplnily plug-
-in hybrid a čistě elektrické
e-Niro. Omlazovací kúrou
pak Niro prošlo v roce 2019.
Za svou kariéru si model
Niro našel své místo na trhu
o čemž svědčí i různá oceně-
ní, jen namátkou zmiňme
třeba Světové ženské auto
„Nejlepší městský model“,
Zlatý volant v kategorii
„kompaktní SUV“ nebo

první místo mezi mainstre-
amovými vozy soutěže J. D.
Power 2022 zaměřené na zá-
kaznické zkušenosti. Ve své
nové druhé generaci uvede-
né koncem loňského roku je
novinka, již od začátku k dis-
pozici se zmiňovanými tře-
mi pohonnými jednotkami.
Zcela nové Niro je postaveno
na třetí generaci podvozkové
platformy ‚K‘ a oproti svému
předchůdci je vůz větší a pro-
stornější. S délkou 4 420 mm,
šířkou 1 825 mm a výškou až

1 570 mm atakuje segment
středně velkých SUV. Vzhle-
dem k rozvoru 2 720 mm

a vylepšenými proporcemi
kabiny disponuje model
prostorným a vzdušným in-
teriérem na vrcholu třídy,
velkorysá je také kapacita
zavazadlového prostoru.
U námi testované verze Hyb-
rid se kufr zvětšil na 451 litrů
(předchůdce: 436 litrů). Co se
týká tažné síly, utáhnou ver-
ze hybrid a plug-in hybrid
brzděný přívěs do hmot-
nosti 1 300 kg zatímco čistě
elektrická varianta, přesto

že oproti svému předchůdci
posílila, utáhne jen 750 kg.
Oceňujeme především vyšší

stavbu karoserie, která je
v dnešní době žádaná, a také
přehledný, stylový a hlavně
prostorný interiér. Kia Niro
nabídne oproti konkurenci
jen dva jízdní režimy Eco
a Sport. Režim Sport je zna-
telně živější, ale protože se
vám po každém nastartová-
ní vůz přepne do režimu Eco
budete režim Sport využívat
jen když ho budete oprav-
du potřebovat. Každopádně
i v režimu Eco vám dynamika

chybět nebude a pro běžnou
jízdu je dostačující. Co nás
trochu zklamalo, byly brzdy,
které na nás působily tak ně-
jak gumově, což jsme vyřešili
zvýšením rekuperace pomo-
cí pádel pod volantem. Naše
Niro mělo navíc jednu zají-
mavou vychytávku v podobě
dálkově ovládaného parkova-
cího asistenta RSPA (Remote
Smart Parking Assist), díky
kterému pomocí chytrého
klíče ovládáte vůz, i když ne-
jste uvnitř kabiny. Snadno
tak vůz nastartujete a vypar-
kujete nebo zaparkujete, na-
příklad když vám nějaký bez-
ohlednýmotorista zablokuje
vstup do vozu. Kia Niro s plně
hybridním pohonem je z na-
šeho pohledu SUV, které má
určitě co nabídnout. Pokud
se tedy poohlížíte po novém
voze, nezapomeňte Kiu Niro
do vašeho srovnání zahrnout.
Co se týká spotřeby, tak ta se
v našem týdenním testu ustá-
lila na rozumných 5,7 litru.
Cenymodelu Niro v plně hyb-
ridním provedení začínají na
764 980 Kč, plug-in hybrid po-
řídíte od 1 054 980 Kč a čistě
elektrické Niro EV startuje na
1 169 980 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv

METRO MOTOR

ko
m
er

čn
íp

ří
lo

h
a

M
ot

or
www.metro.cz13

K vyzkoušení se nám dostává plně hybridní
Kia Niro, která je z našeho pohledu
nejlepší a navíc nejlevnější volbou z tří
nabízených variant pohonu. Vedle 100%
elektrické verze (EV) je v nabídce také námi
zkoušená hybridní (HEV) a plug-in hybridní
(PHEV) varianta. Samozřejmě pokud se
pohybuje převážně po městě, jsou i ostatní
dvě varianty ke zvážení. S plně hybridní
variantou se však budete cítit svobodněji
a nemusíte spoléhat na zásuvku. Přitom
se k přírodě chováte oproti klasickým
variantám pohonu zodpovědně a navíc
šetříte za drahocenné palivo.

Kia Niro - povedený hybrid



GSX-8S je stroj výrazný a pěk-
ně zpracovaný. Futuristický
„kukuč“mu, podle mého, slu-
ší. Každým dalším dnem tes-
tu se mi líbil víc a víc. I přes
subtilní stavbu má (i pro
vyšší jezdce) příjemný posez
a padnoucí ovládání. Řazení
přesné, jako když střelí. Jed-
noduchý, funkcionalistický
„kokpit“ s barevným 6,5pal-
covým displejem. Řadový
dvouválec dává výkonu oprav-
du dostatek, podvozek spor-
tovní, skvěle vyladěný, krátký
rozvor láká k náklonům, brz-
dy nezáludné a funkční. Jízdy,
zatáček a dokonce i husté do-
pravy poměstě jsem si užíval.
Co se elektronických systémů
týká, odpovídá tento moto-
cykl svému zjevu. Moderní
a svěží. Elektronický plyn,
tempomat, tři výkonové reži-
my motoru, kontrola trakce
(STCS), obousměrný systém
rychlořazení, ABS, systém
zvýšeného volnoběhu a jed-
noduchého nastartování.
Hledáte–li stroj na lehkono-
hé cestování. Ať už na pro-
svícení pravidelných cest.

Nebo se o víkendu chcete na
dvě hodiny odměnit kardiem
v rytmu techna na pěkných
okreskách. Máte adepta!
Spotřeba při testu
4,5 l/100 km
Cena: 199 900 Kč
Podrobné technické
specifikace naleznete na:
https://bikes.suzuki.cz/motocy-
kly/gsx-8s-m3

Text/Foto RAK
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Uprémiového benzinu Ver-
va 100 uvádíte, že neobsa-
huje žádný etanol (biolíh),
přesto ho však označujete
symbolem E10. Jak to tedy
je?
Prodejce musí označit ben-

zin symbolem E10, i když

splní jen jednu z uvedených
podmínek, tedy buď obsah
biosložky, nebo obsah kyslí-
ku. Prémiový benzin Verva
100 skutečně žádný přidaný
biolíh neobsahuje, ale je za-
ložený pouze na bázi ETBE
(etyl terc-butyleter). ETBE

je kyslíkatou sloučeninou
a jeho aditivací do Vervy 100
se zvýšil podíl kyslíku nad
2,7 hm. %, zároveň však ne-
přesahuje 3,7 hm. %. Proto
se Verva 100 musí označovat
symbolem E10, i když neob-
sahuje žádný přidaný biolíh.
Upozorňuji, že standardní

95oktanové benziny s ozna-
čením E10 na okolních tr-
zích (slovenský, německý
a nově i rakouský) obsahují
standardně přidávaný biolíh,
a to až 10 obj. %. U prémio-
vých benzínů v zahraničí,
které mají do 2,7 hm. % kys-
líku, však označení E5 stále
najdete.

Na normotvorném štítku
u 100oktanových benzi-
nů je napsáno „BA 98 Su-
per Plus“. Platí 100, nebo
98 oktanů?
Norma ČSN EN 228 roz-

děluje benzíny podle okta-
nového čísla. Ty spadající
do kategorie BA 98 Super
Plus musejí dosahovat ok-
tanového čísla výzkumnou
metodou aspoň 98 jednotek.
Žádný vyšší legislativní poža-
davek na oktanové číslo však
neexistuje, a proto do zmí-
něné kategorie spadají
i 100oktanové benziny. Pro
zákazníky je toto matoucí,
z toho důvodu na normo-
tvorném štítku u Vervy 100
uvádíme dodatek „Oktanové
číslo 100“.

A na co ještě by si měl řidič
při tankování dát pozor?
Určitě si musí ohlídat bar-

vu výdejních pistolí. Někteří
lidé mají tendence se podle
nich řídit (zelená pro benzín,
černá pro naftu), nicméně
žádná norma barvy pistolí
neurčuje, a proto na ně ne-
lze spoléhat. Obchodní název
paliva si může zvolit výrob-
ce sám. Například označení
„Natural“ je ryze české spe-
cifikum, na které v zahraničí
prakticky nenarazíte. Vždy je
proto nejlepší se řídit přísluš-
nými symboly.

Více na www.orlenbezina.cz

Značení paliv
v tuzemsku a zahraničí
Chystáte se na zahraniční dovolenou? Pojďme se podívat na to,
jak se na cestách po tuzemsku a v zahraničí nesplést a zvolit vždy
to správné palivo.

Ladislava Červeného, experta na kvalitu paliv ORLEN Benzina

Rozlišení výdejních pistolí se jeví jako základní motoristická dovednost, ale bohužel tomu tak není. Od
roku 2018 je v zemích EU (dále Island, Norsko, Lichtenštejnsko, Švýcarsko, Makedonie, Srbsko a Turecko)
zavedeno jednotné značení paliv, a to nejen na výdejních stojanech a pistolích, ale také třeba v manuálech
nebo na víčkách kryjících hrdlo palivové nádrže novějších vozidel. Děje se tak z důvodu, aby uživatel mohl
jednoznačně vizuálně identifikovat na čerpací stanici palivo pro své auto a nemusel nad ničím spekulovat.
Stačí si ohlídat, že se štítek na autě shoduje se štítkem na výdejní pistoli příslušného paliva.

Nyní k samotnému značení. Benziny se značí písmenem E v kruhu a obvykle číslovkou 5 či 10 (0–5, respektive
0–10 obj. % etanolu). Značení odráží také obsah kyslíku: E5 obsahuje do 2,7 hm. % kyslíku a E10 do 3,7. Nafty
se značí písmenem B ve čtverečku a ve valné většině číslovkou 7 (0–7 obj. % biosložky FAME). Alternativní
paliva (LPG, CNG, H2 atd.) mají příslušnou zkratku uvnitř kosočtverce.

Zeptali jsme se…

ZNÁTEVÝZNAMY
PALIVOVÝCH ŠTÍTKŮ?

Suzuki GSX-8S
– Svěží vichr
Letošní novinka od Suzuki GSX–8S je
motocykl pro radost! Zábavný, lehký,
ovladatelný a hravý. Připravte se na to…
bude vás to svádět.

Stellantis a Saft představily
účinnější „chytrou baterii“ IBIS

Po čtyřech letech navrho-
vání, modelování a simulací
tým pětadvaceti inženýrů
a výzkumníků z CNRS (Fran-
couzského národního centra
pro vědecký výzkum), sku-
piny Stellantis a společnosti
Saft představil inovativní
prototyp baterie pro ukládání
energie, která v sobě spojuje
funkce měniče a nabíječky.
Díky tomuto spojení vznikla
baterie, která je účinnější, což
zvyšuje dojezd elektromobilů
poháněných bateriemi, a je
rovněž spolehlivější a lev-
nější. Uvolňuje také místo ve
vozidle. V systému IBIS jsou
elektronické konverzní kar-

ty, které plní funkci měniče
a nabíječky, namontovány
co nejblíže lithium-iontovým
článkům. Důmyslný řídicí sys-
tém umožňuje vyrábět střída-
vý proud pro elektromotor
přímo z baterie. Partneři pro-
jektu IBIS se nyní soustředí
na vyrobení plně funkčního
prototypu vozidla, který bude
testován ve vývojových pra-
covištích Stellantis a zkušeb-
ních tratích i na otevřených
silnicích. Tým projektu IBIS
očekává, že tato technologie
bude k dispozici ve vozidlech
značek skupiny Stellantis
do konce tohoto desetiletí.

Maš
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Také druhá spoluprá-
ce moc nedopadla.

Česká tenistka Karolína Plíš-
ková podruhé ukončila spolu-
práci s německým trenérem
Saschou Bajinem, který ak-
tuálně 23. hráčku světového
žebříčku vedl od začátku
roku a předtím od listopadu
2020 do loňského července.
Bajin se s jednatřicetiletou
svěřenkyní, která za posled-
ních sedm let vystřídala de-
vět koučů, rozloučil na svém
Twitteru.
„Díky za další šanci i všech-

ny zábavné momenty a vzpo-
mínky. Přeju ti všechno nej-
lepší a hodně štěstí na US
Open. Doufám, že ten svůj
grandslam vyhraješ,“ napsal
Bajin.
Bývalá světová jednička

Plíšková v lednu postoupila
do čtvrtfinále Australian
Open, od té doby se jí ale ne-
daří. Naposledy vypadla
v 1. kole Wimbledonu, kde
předloni postoupila až do fi-
nále, s 225. hráčkou světové-
ho žebříčku Srbkou Natalijí
Stevanovičovou.

„Potřebuju odehrát nějaké
zápasy a zase budu v poho-
dě,“ poznamenala Plíšková
v Londýně. Momentálně figu-
ruje mezi přihlášenými
na podnik ve Washingtonu,
jehož hlavní soutěž začíná
v pondělí. „Obvykle mám be-
tony lepší než antuku a trá-
vu. Na turnajích v Americe se
mi obvykle daří, tak uvidí-
me,“ sdělila po vyřazení
z Wimbledonu. ČTK, iDNES.cz

„Díky za vaši nabídku. Ale nemám zájem“
Francouzský fotbalista Kylian Mbappé (na snímku) se odmítl sejít v Paříži se zástupci
saúdskoarabského klubu al-Hilál, který za něj nabídl Paris Saint-Germain 300 milionů eur
(asi 7,25 miliardy korun). Tím by z hvězdného útočníka udělal nejdražšího hráče historie.
Napsal to francouzský sportovní deník L’Équipe. Nejúspěšnější asijský klub al-Hilál se
v létě pokusil z PSG koupit i hvězdného Argentince Lionela Messiho, který dal nakonec
přednost severoamerické MLS a angažmá v Interu Miami. ČTK

Budou slavit?
Víkendová Velká cena
Belgie vozů formule 1 se
může před letní přestáv-
kou změnit v další oslavu
týmu Red Bull. Zatímco
lídr průběžného pořadí
mistrovství světa Nizoze-
mec Max Verstappen
zaútočí na desáté vítězství
v sezoně a osmé za sebou,
jeho týmmůže jako první
v historii vyhrát úvodních
12 závodů a triumfovat
podvanácté za sebou v jed-
né sezoně. Program oživí
také zítřejší sprint, kvůli
němuž se kvalifikace na
hlavní závod pojede dnes.

Lvíčata v akci
Fotbalová reprezentace
do 21 let se před začátkem

nového kvalifikačního cyk-
lu o postup na mistrovství
Evropy utká v přípravném
zápase se Slovenskem. Svě-
řenci kouče Jana Suchopár-
ka změří síly s výběrem po-
řadatelské země příštího
šampionátu 7. září v Uher-
skémHradišti.

Stále nejasno
Rok před stratem olympiá-
dy v Paříži stále není jasné,
kdy Mezinárodní olympij-
ský výbor (MOV) rozhod-
ne, zda na nich budou star-
tovat neutrální sportovci
z Ruska a Běloruska. Prezi-
dent MOV Thomas Bach
nehodlá zveřejnit termín,
dokdy musí být jasno.
Oficiální pozvánky na OH
2024 Rusko ani Bělorusko
nedostaly. ČTK

6:3
Linda Nosková porazila ve
Varšavě Slovenku Viktórii
Hrunčákovou dvakrát 6:3
a je ve čtvrtfinále. ČTK

3
Francouz Léon Marchand
získal třetí individuální titul
na plaveckémMS ve Fukuo-
ce. Včera vyhrál polohový
závod na 200 metrů v evrop-
ském rekordu 1:54,82. Jako
třetí plavec v historii se
v této disciplíně dostal pod
hranici minuty a 55 sekund.

1
Čeští basketbalisté sehrají
v pátek první utkání pod
vedením nového trenéra
Diega Ocampa. Na turnaji
v portugalském Viana
do Castelo vyzvou v rámci
přípravy na olympijskou
předkvalifikaci od 18.30
našeho času tým Pobřeží
slonoviny. O den později
narazí na domácí Portugal-
sko, zápas začíná ve 20.45,
a program zakončí v neděli
od šesti hodin večer zápa-
sem proti Jordánsku. ČTK

Karolíně Plíškové se na tenisových kurtech momentálně moc nedaří.
Snaží se to změnit. Kdo ji teď bude trénovat? MAFRA

Ukrajinská šavlistka Olha
Charlanová na MS v šermu
v Miláně odmítla po výhře
15:7 v 1. kole podat ruku Rus-
ce Anně Smirnovové a byla
diskvalifikovaná za porušení
pravidel. Podle nich si musí
šermíři po oznámení výsled-
ku utkání potřást rukama.
Čtyřnásobná mistryně svě-

ta mezi jednotlivkyněmi

Charlanová se stala první
ukrajinskou sportovkyní, kte-
rá se od začátku ruské invaze
utkala v přímém souboji se
soupeřkou z okupující země.
Český šermíř Alexander

Choupenitch v Miláně vypadl
v osmifinále soutěže flere-
tistů. S olympijským vítězem
Cheung Ka Longem z Hong-
kongu prohrál 8:15. ČTK

ČESKÝ TENIS V AKCI

ČÍSLA DNE

AP

KRÁTCEKarolína Plíšková
je opět bez trenéra

Zvítězila, vypadla
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*Platí od 17.07. do 30.07.2023. Aktivitu nelze kombinovat s kupony, eKupony či jinými aktivitami na celý
nákup. Lze kombinovat s produktovými kupony a eKupony. Sbírání a uplatňování bodů se nevztahuje
na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční kojeneckou mléčnou výživu
dle zákona č.40/1995Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny na zvláštní lékařské účely dle nařízení
Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Předložte u pokladny v období od 17.07. do 30.07.2023 svou
dm active beauty kartu nebo ji načtěte z aplikace Moje dm
a 20× více bodů za celý váš nákup se automaticky připíše
při každém nákupu na vaše zákaznické konto.

Aktivitu můžete využít i při nákupu v online shopu dm.cz
a v aplikaci Moje dm.


